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INTERVIEWHOOGLERAAR BAS JACOBS

De verlenging van de

lockdown die premier

Rutte oplegde, brengt de

economie nog grotere

schade toe, terwijl de

effecten verwaarloosbaar

zijn, vindt hoogleraar

economie Bas Jacobs.

,,Het instrument van 

de lockdown is bot

geworden.’’

Herman Stil

‘D
e gevolgen
van de hui-
dige lock-
down waren
al erg nega-
tief”, zegt
Bas Jacobs.

,,Verlengen vergroot de problemen
alleen maar. Hoe langer de maatrege-
len duren, des te groter de schade
wordt.” De hoogleraar economie en
overheidsfinanciën aan de Erasmus
Universiteit in Rotterdam ziet een
kabinet dat al negen maanden het-
zelfde ‘jojobeleid’ tegen corona han-
teert. ,,Als het goed gaat in de zorg,
verminderen we de maatregelen.
Gaat het slecht, dan knellen we eco-
nomie en samenleving weer af.”

Dat is volgens de hoogleraar het
slechtste van alle werelden. ,,De hui-
dige harde maatregelen zijn econo-
misch extreem schadelijk. Lock-
downs maken dingen stuk waar-
van we niet weten of die te repareren
zijn. Er komen meer bedrijven in
de problemen, er raken meer mensen
werkloos, zelfstandigen krijgen
nog minder opdrachten, leerlingen
en studenten lopen verdere onder-
wijsachterstanden op en de sociale
en psychische druk in de samenle-
ving groeit. Je mag hopen dat zulke
gevolgen invloed hebben op de be-
sluiten die het kabinet neemt.”

‘Huidige maatregelen zijn
economisch extreem schadelijk’

Maar Jacobs ziet na de persconferen-
tie van dinsdag geen wezenlijke ver-
andering in het beleid. ,,De regering
gaat met volharding door op de inge-
slagen weg: het controleren van het
virus om problemen in ziekenhuizen
te voorkomen. Maar het blijft ondui-
delijk hoe de gezondheidsvoordelen
van dat beleid worden afgewogen 
tegen de problemen in de economie
en samenleving.”

Hij zou willen dat de overheid 
duidelijk maakt hoe ze de moeilijk-
heden in de zorg afzet tegen proble-
men in de economie, tegen onge-
lijke onderwijskansen, inbreuken op
grondrechten en beperkingen van
vrijheden van mensen om te hande-
len, te reizen, te sporten, te recreëren
en sociale activiteiten te ontplooien.
,,Als het beheersen van problemen
in de zorg de enige maatstaf is – zoals
tot nu toe het geval lijkt – dan heb-
ben al die andere zaken nul gewicht.
Dat kan niet de bedoeling zijn.”

Jacobs is met economen als Coen
Teulings, Barbara Baarsma en Eline
van den Broek één van de vijftien
deskundigen achter Herstel NL, een
oproep voor een gebalanceerder coro-
nabeleid. ,,Het is duidelijk dat het
stilleggen van de economie steeds
minder goed werkt. Het aantal 
besmettingen gaat niet significant
omlaag, terwijl deze lockdown stren-
ger is dan tijdens de eerste piek. Dat
betekent dat het lockdown instru-
ment steeds botter wordt. Moet je
dan telkens hardere maatregelen ne-
men met steeds meer schade voor 
de economie en het maatschappelijk
leven?”

Immuniteit
Een betere strategie is, volgens 
Jacobs, kwetsbaren meer bescher-
men en niet-kwetsbaren grotere vrij-
heid gunnen en zo immuniteit op-
bouwen. ,,Stel winkels een paar uur
exclusief open voor kwetsbaren.
Of maak huisvesting elders mogelijk
voor mensen die klein behuisd zijn
en geïnfecteerd zijn geraakt, zodat ze
niet hun hele gezin besmetten.”

Waarom niet met sneltesten scho-

len, restaurants en theaters openen,
vraagt hij zich af. ,,Dan kunnen we de
samenleving veel sneller herstarten,
met beperkte risico’s op de volksge-
zondheid. Het kabinet differentieert
terecht wel het beleid voor de toedie-
ning van vaccins: zorg medewerkers
en verpleeghuisbewoners eerst. Maar
als het om de economie gaat, lijkt
differentiatie uit den boze.”

De regering lijkt volledig in te zet-
ten op vaccinatie. Als dat volgens 
Jacobs inderdaad de strategie is, dan
wil hij dat horen. ,,Er zijn nu al pro-
blemen met het tempo van vaccine-
ren. Misschien kun je daardoor coro-
nabeperkingen pas in de zomer of
zelfs nog later opheffen, met
grote economische en maatschappe-
lijke schade tot gevolg.”

De ‘Britse variant’ van het corona-
virus, hoe ernstig ook, is volgens 

Jacobs geen argument om de touw-
tjes strakker aan te halen. ,,Ons 
pleidooi voor differentiatie is juist 
bedoeld om betere resultaten op het
gebied van gezondheidszorg te berei-
ken, met minder inperking van eco-
nomie en samenleving. Dat staat los
van de besmettingen die er nu zijn,
ook al lopen die op vanwege de Britse
variant.”

Jacobs mist in de woorden van de
premier deze week ook een duide-
lijke exitstrategie. ,,Wat gaan we na
drie weken doen? De regering moet
een pad uitstippelen dat eindigt met
een samenleving die immuun is ge-
worden. Hetzij via vaccinaties, hetzij
via natuurlijke weg. Maak duidelijk
welke weg we moeten bewandelen
om dat te bereiken en redeneer ver-
volgens terug naar maatregelen die
dan nu moeten worden genomen.”� Bas Jacobs is tegen een langere lockdown. Foto lumen

Waarom niet met
sneltesten scholen,
restaurants en
theaters openen?

—Bas Jacobs, econoom


